
کاهش تقاضا برای نفت آمریکا با 
افزایش تولید اوپک پلاس

افزایش عرضــه اوپک پلاس و ورود جریان های 
جدیــد نفت بــه بــازار جهانــی، گزینه های 
پالایشگاه های اروپایی و آسیایی را افزایش داده 
و بر تقاضا برای نفت سبک شیرین آمریکا تاثیر 
گذاشــته و به کاهش قیمت ها در مناطق اصلی 
تولیدکننده نفت این کشــور، منجر شده است.

به گزارش ایســنا، آمریکا بــه عنوان بزرگترین 
تولیدکننده نفت در جهان، با رقابت فزاینده ای 
روبرو اســت، زیرا اوپک و متحدانش در تلاش 
برای بازپس گیری سهم بازار و مجازات اعضایی 
که بیش از حد تولید می کنند، تولید نفتشــان 
را افزایــش می دهند.کشــورهای عضــو اوپک 
پلاس شــامل عربستان ســعودی و روسیه از 
آوریــل، در مجمــوع ۱.۳۷ میلیون بشــکه در 
روز افزایش تولید داشــته اند یا افزایش تولید را 
اعلام کرده اند.  عرضه اضافــی در زمانی اتفاق 
می افتــد که تولیدکنندگان جهانی نفت با عدم 
قطعیت گســترده ای مواجه هستند و در حال 
ارزیابــی چگونگی تاثیر سیاســت های تجاری 
بی ثبات بر چشــم انداز اقتصادی جهان و آماده 
شــدن برای آینده ای بلندمدت تر هســتند که 
در آن ســوخت های سبزتر می توانند جایگزین 
بشــکه های نفت آنها شوند.تقاضای کمتر برای 
بخش قابل توجهــی از نفت آمریکا، احتمالا به 
چشم انداز پیچیده  برای تولیدکنندگانی که در حال حاضر، تعرفه های دولت ترامپ را تحمل 
می کنند، دامن خواهد زد.  با وجود اینکه ترامپ خواســتار افزایش تولید داخلی اســت، این 
شرکت ها در حال بررسی کاهش تولید و مشاغل هستند. بر اساس تحلیل داده های هفتگی 
اداره اطلاعات انرژی آمریکا، صادرات نفت آمریکا از میانگین چهار میلیون بشــکه در روز در 
آوریل، به میانگین ۳.۸ میلیون بشــکه در روز در ماه مه کاهش یافته است.داده های شرکت 
کپلر نشان داد که آمریکا در ماه مه، ۱.۴ میلیون بشکه در روز نفت سبک و شیرین به اروپا 
صادر کرد، در حالی که این رقم در آوریل، ۱.۶ میلیون بشکه در روز بود. در ماه مه ۲۰۲۴، 
آمریکا ۱.۷ میلیون بشــکه در روز نفت خام سبک و شــیرین که چگالی سبک تر و گوگرد 
کمتری دارد، به اروپا صادر کرد.بر اساس گزارش رویترز، در حالی که پالایش نفت خام سبک 
معمولا برای پالایشگاه ها آسان تر است، بسیاری از پالایشگاه های جهانی برای ارتقاء ظرفیت 
پالایش نفت خام سنگین ترش، سرمایه گذاری کرده اند که معمولا ارزان تر هستند و همچنان 

مقادیر کافی سوخت با ارزش بالاتر تولید می کنند.

بیست وششمین نمایشگاه بین المللی ایران هلث با حضور صدها شرکت فناور داخلی و خارجی 
از امروز ۱۸ خرداد در تهران آغاز به کار کرد؛ رویدادی که به گفته کارشناســان، نه تنها نبض 
نوآوری صنعت سلامت کشور را به نمایش می گذارد، بلکه بستری استراتژیک برای گسترش 
صادرات، جذب سرمایه گذاری و توسعه فناوری های نوین پزشکی در ایران فراهم می آورد. به 
گزارش ایســنا، در گرماگرم روزهای خردادماه، تهــران بار دیگر میزبان یکی از بزرگ ترین و 
مهم ترین رویدادهای تخصصی حوزه سلامت در خاورمیانه خواهد بود؛ نمایشگاه بین المللی 
ایران هلث، رویدادی که از آن به عنوان نبض نوآوری و فناوری پزشکی کشور یاد می شود. این 
نمایشگاه که هر سال با حضور صدها شرکت داخلی و خارجی برگزار می شود، به سکویی برای 
نمایش تازه ترین دستاوردهای صنعت سلامت بدل شده است؛ از تجهیزات پیشرفته پزشکی 
و دارویی گرفته تا فناوری های نوظهور در حوزه سلامت دیجیتال، هوش مصنوعی و تجهیزات 
آزمایشــگاهی. ایران هلث نه فقط محل تلاقی تولیدکنندگان، متخصصان، ســرمایه گذاران و 
سیاست گذاران حوزه سلامت است، بلکه فرصتی را برای به اشتراک گذاری ایده ها، گسترش 
همکاری های علمی و تجاری و شناسایی نیازهای واقعی بازار سلامت کشور نیز فراهم می آورد. 
در این گردهمایی تخصصی، آینده ســلامت ترسیم می شود؛ آینده ای هوشمند، کارآمد و در 
دسترس.بیست و ششمین نمایشــگاه بین المللی تجهیزات پزشکی، دندانپزشکی، دارویی و 
آزمایشــگاهی از امروز یکشنبه ۱۸ خرداد آغاز به کار می کند و تا ۲۱ خرداد ادامه دارد و در 
مدت ۴ روز تحقق اهدافی چون »تشــکیل کنسرســیوم های داخلی و خارجی فناورانه برای 
حضور در بازارهای داخلی و خارجی«، »افزایش قدرت رقابت شرکت های دانش بنیان و فناور 
کشــور برای حضور در بازارهای جهانی«، »جذب شــرکت های فناور خارجی حوزه سلامت 
جهت سرمایه گذاری در کشور«، »شبکه سازی و اشتراک گذاری تجربیات توسعه فناوری حوزه 
سلامت«، »توسعه صادرات شــرکت های دانش بنیان و فناور حوزه سلامت«، »تجاری سازی 
دستاوردهای فناورانه حوزه سلامت کشور« و »توسعه فناوری های حوزه سلامت در کشور« را 

دنبال می کند.تاکنون شــرکت های دانش بنیان و فناور دستاوردهای متنوعی در حوزه های 
آزمایشــگاهی، بیمارستانی، ارتوپدی و ســلامت عرضه کردند که برخی از آنها به این شرح 
است:سیستم های تصفیه و ضدعفونی آب و فاضلاب و هوایکی از شرکت های فناور، تولیدکننده 
سیســتم ها و تجهیزات مختلف پالایش، ضدعفونی و گندزدائی از آب و فاضلاب اســت که 
فعالیت چشــمگیری دارند و پروژه های بسیاری در صنعت تصفیه آب آشامیدنی، تصفیه آب 
اســتخرها، آب برج های خنک کننده نیروگاه ها و مجتمع های بزرگ صنعتی طراحی و ارائه 
کرده اســت.عرضه دستگاه های کمک تنفسی یکی دیگر از شرکت های دانش بنیان در سال 
 ،Cpap ،Bipap ۱۳۹۰ تاسیس شد و حوزه فعالیت آن تولید دستگاه های کمک تنفسی شامل
اکسیژن سازهای خانگی در ظرفیت های ۱۰،۸،۶،۵ است.این شرکت اولین تولیدکننده ماسک 
دســتگاه های کمک تنفســـی و اکسیژن ساز پرتابل در کشور اســت و موفق به اخذ مجوز 
دانش بنیانی شده است. دو محصول این شرکت شـامل ماسک دستگاه های کمک تنفسـی و 
اکسیژن ساز پرتابل از سوی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری به 
عنوان طرح کلان ملی برگزیده شده است.محصولات پیشرفته ترمیم زخم تولید، نوآوری در 
تولید محصولات درمانی پیشرفته و قراردادن آن در دسترس کادر درمانی از اهداف یکی دیگر 
از شــرکت های دانش بنیان اســت تا برای اقدام به موقــع در روند درمان بیماران 
مورد اســتفاده قرار گیرند. هیدروژل پیشــرفته پاکســازی زخم، ژل ترمیم کننده 
زخــم، پانســمان گرانول کلاژن، بندآورنده ســریع خونریزی، فــوم آنتی باکتریال 
حــاوی پلی هگزانید با جذب عمودی ترشــحات، مدیریت رطوبــت زخم از جمله 
دســتاوردهای این شــرکت اســت. دســتگاه های EEG, PSG, EMG, IONM یکی 
از شــرکت های دانش بنیــان پیشــرو در تولید محصولات EEG و EMG اســت و 
محصولات این شــرکت از ویژگی هایــی چون مقاوم، با کیفیت بالا و کاربرپســند 
برخوردار اســت و مطابق با نیاز و خواسته های بیمارســتان ها، کلینیک ها، خدمات 

آزمایشــی پرتابل و مراکز صرع طراحی شده اند.

پیشرفت ۹۴ درصدی توسعه پست 
۴۰۰ کیلوولت »مهزیار« در اهواز

ایسنا/خوزســتان معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای خوزستان از پیشرفت ۹۴ 
درصدی توســعه پســت ۴۰۰ کیلوولت مهزیار در اهواز خبر داد.احمدرضا بخشــی در 
گفــت و گو با ایســنا اظهار کرد: یکی از پروژه های ابلاغــی وزارت نیرو) ۱۴ مگاپروژه( 
جهت گذر از پیک مصرف تابســتان جاری، توسعه پست انتقال ۴۰۰ به ۱۳۲ کیلوولت 
مهزیار در اهواز بوده اســت.وی افزود: در این طرح که در حال حاضر پیشرفت فیزیکی 
۹۴ درصدی دارد، یک ترانسفورماتور به ظرفیت ۲۰۰ مگاولت آمپر و تجهیزات مربوطه 
آن در حال نصب است.معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای خوزستان بیان کرد: 
با نصب این ترانس، ظرفیت پســت مهزیــار از ۶۰۰ مگاولت آمپر به ۸۰۰ مگاولت آمپر 
خواهد رسید.بخشی با بیان اینکه در تلاش هستیم این پروژه به زودی وارد مدار شود، 

اضافه کرد: تقویت شبکه انتقال و کاهش 
بار پســت های اهواز و شــمال خوزستان 
و تقویت ولتاژ شــبکه که موضوعی مهم 
 ۴۰۰ پســت  توســعه  اهداف  از  اســت، 
کیلوولت مهزیار است.وی افزود: از جمله 
چالش هــای این پروژه تامیــن نقدینگی 
و مشــکلات حمل تجهیــزات مربوط به 
پیمانــکاران در این یکــی دو هفته اخیر 
اســت که اگر بتوانند تجهیزات را منتقل 
کنند، زودتــر وارد مدار خواهد شــد.به 
منطقه ای  برق  شــرکت  ایســنا،  گزارش 
خوزستان مســئولیت تامین و انتقال برق 
در اســتان های خوزســتان و کهگیلویه و 

بویراحمد را بر عهده دارد.
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سخنگوی وزارت امور خارجه تحریم های جدید آمریکا را نشانه ای از عمق خصومت این کشور با مردم ایران دانست.به گزارش 
خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه اعمال تحریم های جدید توسط وزارت خزانه داری آمریکا علیه 
چندین شــخص حقیقی و حقوقی ایرانی و غیر ایرانی به بهانه همکاری با ایران در حوزه های تجاری و بانکی را به شــدت 
محکوم کرد.ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: تحریم های جدید آمریکا علیه ایران که در چارچوب سیاست ضد 
انسانی و شکست خورده فشار حد اکثری علیه مردم ایران وضع شده، در عین اینکه غیرقانونی و ناقض اصول و موازین حقوقی 

بین المللی است گواه دیگری بر دشمنی عمیق و ادامه دار رژیم حاکم بر آمریکا با ملت ایران محسوب می شود.

www.sobh-eqtesad.ir

تحریم های جدید، نشانه عمق خصومت آمریکا با مردم ایران

info@sobh-eqtesad.ir

روبل روسیه صدرنشین ارزهای 
جهان شد

روبل روســیه در میان ارزهــای جهان، بهترین عملکرد ســال جاری را در 
بحبوحــه جنگ طولانی مدت، کاهــش قیمت نفت، تحریم های شــدید و 
مشــکلات اقتصادی ثبت کرده است.به گزارش ایســنا، طبق گزارش بانک 
آمریکا، روبل روســیه تاکنون بهترین عملکرد را در بین ارزهای جهان ثبت 
کرده و ارزش آن بیش از ۴۰ درصد افزایش یافته است. افزایش خیره کننده 
ارزش روبل در ســال ۲۰۲۵، نشان دهنده تغییری شدید نسبت به دو سال 
گذشــته اســت که ارزش این ارز به طور چشــمگیری کاهش یافته بود.چه 
چیزی به ارز روســیه قدرت می دهد؟ ناظران بازار به شبکه سی ان بی سی 
)CNBC( گفتند: قدرت روبل  بیشــتر از اینکه ناشــی از افزایش ناگهانی 
اعتماد ســرمایه گذاران خارجی باشد به کنترل های سرمایه ای سخت گیرانه، 
سیاست های پولی انقباضی و تضعیف دلار آمریکا مرتبط است.برندن مک کنا، 
اقتصاددان بین المللی و استراتژیست ارز خارجی در شرکت خدمات مالی »ولز 
فارگو« )Wells Fargo(، ســه دلیل برای افزایش ارزش روبل ذکر کرد؛ 
بانک مرکزی روسیه تصمیم گرفته است که نرخ  بهره را نسبتا بالا نگه دارد، 
همچنین کنترل سرمایه و ســایر محدودیت های ارزی کمی تشدید شده و 
تلاش برای پیشرفت برقراری صلح بین روسیه و اوکراین صورت گرفته است.

بانک مرکزی روســیه موضع محدودکننده  خود برای مهار تورم بالا را حفظ 
کرده، نرخ بهره داخلی را در سطح ۲۰ درصد نگه داشته و دسترسی به اعتبار 
را سخت کرده است، نرخ بهره بالاتر، کسب و کارهای محلی را از واردات کالا 
منصرف کرده و به نوبه خود تقاضا برای ارز خارجی را در بین کسب و کارها و 
مصرف کنندگان روسی کاهش داده است.آندری ملاشنکو، اقتصاددان شرکت 
ســرمایه گذاری »رنسانس کپیتال« )Renaissance Capital( گفت: 
با توجه به مصرف ضعیف، تقاضای ارز خارجی از سوی واردکنندگان محلی 
کاهش یافته و این کاهش باعث افزایش ارزش روبل شده است.وی افزود: در 
ســه ماهه اول سال ۲۰۲۵، انباشــت بیش از حد کالاهای بادوام مانند لوازم 
الکترونیکی، خودرو و کامیون هــا به دلیل انتظار افزایش تعرفه های وارداتی 
صورت گرفت که بخش قابل توجهی از واردات روسیه را تشکیل می دهد. این 
کاهش تقاضا برای کالاهای وارداتی، فشــار کمتری بر روبل وارد کرده است.  
ملاشنکو گفت: علاوه بر این، صادرکنندگان روسی باید پرداخت های دلاری 
را به روبل تبدیل کنند و در نتیجه تقاضای این ارز افزایش می یابد. از سوی 
دیگر، واردکنندگان نیز خرید کالاهــای خارجی را کاهش داده اند، بنابراین 
نیازی به فروش روبل برای پرداخت به دلار ندارند.تحلیلگران می گویند: دولت 
روسیه از صادرکنندگان بزرگ می خواهد که بخشی از درآمد خارجی خود را 
به کشــور بازگردانند و در بازار محلی به روبل تبدیل کنند و به ویژه، صنعت 
نفت در حــال تبدیل درآمد خارجی به روبل اســت.داده های بانک مرکزی 
روسیه نشان می دهد که بین ژانویه و آوریل، فروش ارزهای خارجی بزرگترین 
صادرکنندگان روســیه در مجموع ۴۲.۵ میلیارد دلار بوده است که تقریبا ۶ 
درصد افزایش نسبت به چهار ماه قبل از ژانویه ثبت کرده است.استیو هانکه، 
استاد اقتصاد کاربردی در دانشگاه »جان هاپکینز« گفت: کاهش عرضه پول 
بانک مرکزی روسیه نیز از روبل حمایت می کند. در آگوست ۲۰۲۳، نرخ رشد 
عرضه پول با ۲۳.۹ درصد در سال افزایش یافت و این رقم از ژانویه منفی شده 
و در حال حاضر با نرخ منفی ۱.۱۹ درصد در ســال کاهش می یابد.مک کنا 
از »ولــز فارگو« اظهار کرد: علاوه بر این، امید به توافق صلح میان اوکراین و 
روسیه پس از انتخاب دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، نیز خوش بینی هایی 
را برانگیخته اســت. انتظــارات از ادغام مجدد روســیه در اقتصاد، با وجود 
کنترل های ســرمایه ای که تا حدودی از قدرت این ارز پشــتیبانی کرده اند، 
باعث بازگشت برخی جریان های سرمایه به دارایی های روبلی شده است.آیا 
این افزایش ارزش پایدار است؟با وجود قدرت فعلی روبل، تحلیلگران هشدار 
دادند که ممکن است افزایش روبل پایدار نباشد. قیمت نفت - ستون اصلی 
اقتصاد صادراتی روســیه - در سال جاری به طور قابل توجهی کاهش یافته 
است که می تواند بر جریان های ارزی تاثیر بگذارد.ملاشنکو گفت: معتقدیم 
که روبل به حداکثر خود نزدیک شده و ممکن است در آینده نزدیک تضعیف 
شــود و افزود: قیمت نفت به طور قابل توجهی کاهش یافته است که باید در 
کاهش درآمــد صادراتی و فروش ارز خارجی منعکس شــود. در حالی که 
مذاکرات اخیر صلح بین روســیه و اوکراین هیچ پیشرفت مشخصی نداشته 
اســت، مک کنا همچنین خاطرنشان کرد: توافق صلح قطعی می تواند قدرت 
روبل را کاهش دهد، زیرا ممکن است کنترل هایی مانند محدودیت های ارزی 
که از این ارز حمایت کرده اند، برداشته شوند. مبادلات اقتصادی تحلیلگران 
خاطرنشان کردند که صادرکنندگان نیز شاهد حاشیه سود کمتری هستند، 
به ویژه بخش نفت روسیه که در پس زمینه کاهش قیمت جهانی نفت قرار 
دارد. دولت نیز این فشار مالی را احساس می کند زیرا قیمت های پایین تر نفت 
همراه با روبل قوی تر، درآمدهای نفت و گاز را کاهش می دهد.   به گفته هلی 
سیمولا، اقتصاددان ارشد بانک فنلاند،  منابع مالی دولت به نوسانات قیمت 
نفت خام بســیار حساس اســت و درآمدهای نفت و گاز حدود ۳۰ درصد از 
درآمدهای فدرال را در ســال ۲۰۲۴ تشکیل داد. ملاشنکو همچنین گفته 
است: وزارت دارایی مجبور شده است برای پوشش هزینه ها به صندوق رفاه 
ملی تکیه بیشــتری کند و اگر این روند ادامه یابد، ممکن است هزینه های 
غیراولویت دار بیشتری کاهش یابد. با این اوصاف، گذشته از تجارت نفت به 
دلیل انزوای روسیه از بازار جهانی روبل ضعیف تر تاثیر زیادی به رقابت پذیری 

تجاری روسیه ندارد.

گزیده خبر

قالیباف: آمریکا اگر به دنبال توافق است باید رویکرد خود را تغییر دهد

راه  چاره دولت برای 
خاموشی ها چیست؟

فرصت های طلایی گردشگری استان مرکزی زیر سایه 
موانع انرژی و بانکی

با نزدیک شدن به تابستان و افزایش مصرف برق، دولت چهاردهم برای جلوگیری از خاموشی ها، اجرای 
گسترده ترین برنامه توسعه نیروگاه های حرارتی در دهه اخیر را آغاز کرد؛ برنامه ای که ترکیبی از ساخت 
نیروگاه جدید، ارتقای واحدهای موجود و ورود صنایع به تولید برق اســت.به  گزارش ایســنا، بر اساس 
ارزیابی ها و اعلام کارشناسان مهم ترین راهکار موجود برای مدیریت پیک مصرف در سال های پیش رو، 
توســعه ظرفیت نیروگاه های حرارتی اســت. دولت چهاردهم در همین راستا، اجرای برنامه ای گسترده 

برای احداث ۱۸ هزار و ۷۲۵ مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی را در چارچوب....... 

بورس یک کانال عقب نشست

اجرای ۱۲ پروژه اصلاح و توسعه شبکه آب 
در اهواز برای مقابله با تنش آبی

رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار عنوان کرد

صادرات پسته ایران به اتحادیه اروپا بدون مانع ادامه دارد، 
تحقق ۱۰۵ میلیون دلار درآمد ارزی

3

3

3

3

2

3

 

ایران هلث ۱۴۰۴؛ ویترین نوآوری های پزشکی و سلامت ایران



2روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران  دوشنبه 19 خرداد 1404  13  ذی الحجه 1446  09 جون 2025سیاست

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad
    سال بیستم ویکم    شماره  5697

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

قالیباف: آمریکا اگر به دنبال توافق است باید رویکرد خود را تغییر دهدگزیده خبر
ضرورت تقویت همکاری ها 
میان ایران و قزاقستان در 

سطح مجامع منطقه ای

وزیر امور خارجه کشورمان در دیدار همتای قزاقستانی خود، بر ضرورت 
تقویت هماهنگی ها و همکاری ها بین دو کشــور ایران و قزاقســتان در 
ســطح مجامع منطقه ای تأکید کرد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از 
پایگاه اطلاع رســانی دولت، سید عباس عراقچی در این دیدار با اشاره به 
عزم و اراده جدی ایران برای پیگیری سیاست حسن همسایگی با کلیه 
کشورهای منطقه از جمله قزاقستان، بر ظرفیت های گسترده موجود بین 
دو کشور برای تعمیق و گسترش بیش از پیش روابط به ویژه در حوزه های 
اقتصادی، تجاری، حمل و نقل و فرهنگــی تاکید کرد و ابراز امیدواری 
نمود دو کشــور از فرصت برگزاری کمیســیون مشترک همکاری های 
اقتصادی دو کشور که قرار است به زودی در آستانه برگزار شود، به عنوان 
فرصت ارزشمندی برای بررسی زمینه های مختلف همکاری به خصوص 
بین بخش های خصوصی بهره برداری کنند.عراقچی با اشاره به عضویت 
ایران و قزاقســتان در مجامع منطقه ای مثل اتحادیه اقتصادی اوراسیا، 
ســازمان همکاری اقتصادی )اکو(، کنفرانس تعامل و اعتمادسازی آسیا 
)سیکا( و اشتراک منافع در موضوعات مرتبط با دریای خزر، بر ضرورت 
تقویت هماهنگی ها و همکاری ها بین دو کشور در سطح مجامع منطقه ای 
تاکید کرد.معاون نخست وزیر و وزیر امور خارجه قزاقستان نیز بر اهتمام 
ویژه رئیس جمهور کشــورش بــرای تعمیق همه جانبــه روابط بین دو 
کشــور همسایه تاکید کرد و با اشاره به ظرفیت های فراوان موجود برای 
گسترش روابط از جمله با اســتفاده از توانمندی بخش های خصوصی، 
بر توســعه همکاری های دو کشــور در مجامع منطقه ای و بین المللی و 
همچنین همکاری بین اســتان ها و مناطق دو کشــور به منظور تقویت 
مراودات مردمی و مبــادلات بازرگانی تاکید کرد.وزیر امور خارجه ایران 
و معاون نخســت وزیر و وزیر خارجه قزاقســتان بر لزوم تداوم رایزنی و 
مشورت در خصوص مسائل منطقه ای و جهانی و استمرار حمایت متقابل 
از ابتکارعمل ها و حقوق دو کشــور در مجامع بین المللی تاکید و توافق 
کردند.در پایان این دیدار یادداشت تفاهم همکاری در زمینه بایگانی های 
دیپلماتیک بین وزارت خانه های امور خارجه ایران و قزاقستان توسط مراد 
نورتلئو، معاون نخســت وزیر و وزیر امور خارجه قزاقستان و سید عباس 

عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران امضا شد.

نصب پنل های خورشیدی در مجموعه 
نهاد ریاست جمهوری آغاز شد

پروژه نصب پنل های خورشــیدی در مجموعه نهاد ریاســت جمهوری با حضور معاون اجرایی 
رئیس جمهوری آغاز شــد.به گزارش ایســنا، عملیات احداث ۱۱۵۰ پنل خورشیدی با ظرفیت 
هرکدام ۶۱۰ وات، در مجموعه نهاد ریاســت جمهوری در  محل ســالن اجلاس سران با حضور 
محمدجعفر قائم پناه معاون اجرایی رئیس جمهوری آغاز شد.برق تولیدی این پنل ها معادل ۳۸۵۰ 
کیلووات در روز است که معادل حدود ۳۰ درصد برق مصرفی مجموعه کل ساختمان های نهاد 
ریاست جمهوری در تهران را تأمین می کند. ظرفیت تولید برق این پنل ها حدود ۱۴۰۰ مگاوات  

ساعت در سال است. 

گفت وگوی تلفنی پزشکیان و پادشاه بحرین؛

خنثی سازی اهداف تفرقه افکنانه 
دشمنان امت اسلامی؛ مستلزم همیاری 

کشورهای مسلمان

رئیس جمهور ایران و پادشاه بحرین خنثی سازی اهداف تفرقه افکنانه و نیت های شوم دشمنان 
امت اسلامی را مســتلزم همیاری و همکاری کشورهای مسلمان برای حفظ وحدت و برادری 
کشورهای منطقه دانستند.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان رئیس جمهور اسلامی ایران و شیخ 
محمد بن عیسی آل خلیفه پادشاه بحرین، عصر امروز شنبه در گفت وگویی تلفنی، عید سعید 
قربان را به یکدیگر تبریک گفتند و از درگاه خداوند متعال، خیر، سلامت، امنیت، رفاه و پیشرفت 
را برای دو ملت، دو کشور و تمامی امت بزرگ اسلامی مسألت کردند.در این گفت وگوی تلفنی 
طرفیــن بر اهمیت بهره گیری از ظرفیت ها و پیام هــای متعالی حج ابراهیمی در جهت تقویت 
همبســتگی، برادری و تعامل میان کشورهای اســلامی تأکید کردند و خواستار همکاری همه 
کشورهای اسلامی برای گسترش صلح، ثبات و امنیت پایدار در منطقه شدند.رئیس جمهور ایران 
و پادشاه بحرین همچنین خنثی سازی اهداف تفرقه افکنانه و نیت های شوم دشمنان امت اسلامی 
را مستلزم همیاری و همکاری کشورهای مسلمان برای حفظ وحدت و برادری کشورهای منطقه 

دانستند.

رئیــس مجلس در نطق پیش از دســتور گفت:رئیس جمهور متوهم آمریــکا بداند اگر به دنبال 
توافق اســت باید رویکرد خود را تغییر دهدواز تقســیم کار با رژیم صهیونی و پیگیری ایده های 
شکست خورده  آنها دســت بردارد.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 

شــورای اســلامی در نطق پیش از دســتور خود در صحن علنی امروز )یکشنبه ۱۸ خردادماه( 
مجلس، گفت: در ابتدا لازم می دانم یاد و خاطره ی شهدای حمله ی تروریستی به مجلس شورای 
اسلامی را گرامی بدارم. ما به خود می بالیم که کشوری محسوب می شویم که با جان فدایی شهید 

قاسم سلیمانی و شهدای مدافعان حرم توانستیم به حکومت داعش پایان دهیم و طراحی های 
ایالات متحده را که به گفته ی رئیس جمهور این کشور ایجاد کننده ی داعش بود، نقش بر آب 
کنیم و امنیت مردم عزیز و شــریف مان را تأمین کنیم.دکتر قالیباف خاطرنشان کرد: هفته ی 
گذشــته به نمایندگی از ملت بزرگ ایران ضمن سفر به منطقه ی آمریکای لاتین در اجلاس 
رؤسای مجالس عضو بریکس شرکت کردم و دیدارهای دو جانبه ای با مسئولان عالی کشورهای 
ونزوئلا، کوبا و برزیل برای توسعه ی روابط اقتصادی، سیاسی و تجاری داشتم.بریکس می تواند 
نقش مؤثری در ایجاد نظم نوین در جهانی چند قطبی ایفا کند  وی افزود: سفر به این کشورها 
باعث شناخت بیشتر ظرفیت های عظیم در این منطقه برای ارتقای سطح تراز تجاری ایران شد 
و در مذاکرات صورت گرفته، تفاهم های انجام شــده در دولت پیگیری گردید و پیشنهادهای 
همکاری جدیدی با این کشــورها توافق شد که اجرایی شدن این موارد می تواند تأثیر زیادی 
بر اقتصاد ایران بگذارد. البته هدف اصلی سفر شرکت در اجلاس بریکس بود که ایران بعنوان 
عضو جدید این نهاد بین المللی تلاش جدی دارد تا در تقویت آن کوشــا باشــد چرا که آن را 
یکی از مهمترین نهادهایی می داند که می توانند به استقلال کشورها کمک کنند. بریکس برای 
مقابله با یکجانبه گرایی تشــکیل شده و ابزارهایی دارد که به کمک آنها می تواند نقش مؤثری 
در ایجاد نظم نوین در جهانی چند قطبی ایفا نماید.رئیس قوه مقننه کشــورمان تصریح کرد: 
همچنین هیأت ایرانی در این اجلاس تلاش کرد بار دیگر شــرایط ســخت مردم غزه را تذکر 
داده و از همگان بخواهد که وارد اقدام عملی برای دفاع از انســانیت شوند. جمهوری اسلامی 
ایران وظیفه ی خود می داند همیشه صدای مظلومان خصوصاً مردم ستمدیده و مسلمان غزه و 
فلسطین اشغالی باشد. رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در پایان بار دیگر تاکید می کنیم 
همانطور که در قانون اقدام راهبردی برای رفع تحریم ها نیز روشــن شده ایران آماده است در 
قبال رفع تحریم ها و انتفاع اقتصادی ضمن حفظ غنی سازی در خاک خود، اعتماد سازی لازم 
را برای اثبات صلح آمیز بودن فعالیت های هســته ای انجام دهد اما همین که در طرح آمریکا 
حتی اشاره ای به رفع تحریم نشده است به روشنی نشان می دهد رفتار ایالات متحد در مذاکرات 
غیرمستقیم هسته ای، متناقض و فاقد صداقت است.وی تصریح کرد: آمریکا از یک طرف لبخند 
می زند و از گشــایش های اقتصادی برای ایران ســخن می گوید اما درعمل نه تنها بدنبال این 
است که ما را از حق بین المللی خود برای غنی سازی محروم کند، بلکه از موضع قلدرمأبانه حتی 
وعده ی رفع تحریم را نیز نمی دهد و روشن است که هیچ منطق عقلانی چنین توافق یک طرفه 
و تحمیلی را نمی پذیرد.قالیباف افزود: رئیس جمهور متوهم آمریکا بهتر است بداند: اگر واقعاً 
بدنبال توافق اســت باید رویکرد خود را تغییر داده و از تقسیم کار با رژیم صهیونی و پیگیری 
ایده های شکســت خورده ی نتانیاهو دست بردارد. پیش از این نیز بارها گفته ایم و بار دیگر نیز 
تاکید می کنیم: ما باید با حل مسائل معیشتی و اقتصادی مردم و با تکیه بر ظرفیت های داخلی، 

دولت مستکبر آمریکا را مجبور به پذیرش رفع تحریم ها در یک توافق برد-برد کنیم.

معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: با سیاســت های دولت چهاردهم قرار اســت کمبود منابع 
فســیلی برای تأمین برق را با انرژی خورشــیدی و بادی جبران و ۲۰ درصد منابع برق مصرفی 
تمام ادارات دولتی با برق خورشیدی تامین شود. به گزارش ایسنا، محمدجعفر قائم پناه در مراسم 
آغاز احداث نیروگاه های خورشیدی در مجموعه نهاد ریاست جمهوری که در محل سالن اجلاس 
سران برگزار شد، با بیان اینکه ما با کمبود برق مواجه هستیم، اظهار کرد: امسال با گرمایی که 
زودتر از موعد شروع شده و رشدی که در مصرف ایجاد شده با ۸ هزار مگاوات ناترازی  بیشتر از 
ســال گذشته مواجه شده ایم و این ناترازی در روزهای اخیر بیشتر نمایان و به کمبود ۱۵ هزار 
مگاواتی منجر شده اســت.وی افزود: با سیاست های دکتر پزشکیان و دولت چهاردهم قرار شد 
کمبود منابع فسیلی برای تأمین برق را با انرژی خورشیدی و بادی جبران و ۲۰ درصد منابع برق 
مصرفی تمام ادارت دولتی با برق خورشــیدی تامین شود.معاون اجرایی رئیس جمهوری تأکید 
کرد: این شیوه تولید برق از آلودگی هوا و از مصرف بیشتر منابع فسیلی جلوگیری می کند و برای 
تولید انرژی مقرون به صرفه است و هزینه کمتری هم خواهد شد. قائم پناه یادآور شد: این پروژه 
ظرف ۳۰ تا ۴۰ روز آینده به بهره برداری می رسد. اصل این اقدام نیز با پیگیری ویژه دکتر افشین 
معاون علمی رئیس جمهوری و همکاران در مجموعه نهاد ریاست جمهوری به نتیجه رسید. وی 
ادامه داد: ما در روز می توانیم پنج ســاعت و نیم از انرژی  خورشــیدی اســتفاده کنیم و ۳۸۰۰ 
کیلووات تولید برق روزانه را با این پنل ها داشته باشیم. حدود ۳ هزار مترمربع در این پروژه برای 
نصب پنل های خورشیدی در نظر گرفته شده است. معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: اقدام 

امیدوارم  امروز ما نمادین اســت. 
از  کشــور  دســتگاه های  همــه 
دانشــگاه ها و بیمارستان ها گرفته 
تا به ویــژه کارخانه ها برای تأمین 
برق مصرفی از انرژی خورشــیدی 
اظهار  قائم پنــاه  کنند.  اســتفاده 
کــرد: از تمامی کســانی که ویلا 
دارند، به خصوص به دلیل افزایش 
قیمــت برق، درخواســت می کنم 
که حتماً ســقف و پشــت بام های 
انــرژی خورشــیدی  با  را  خــود 
تأمین کنند، زیرا روز به روز برای 

کســانی که پرمصرف هســتند، قیمت برق افزایش خواهد یافت و این امر توجیه اقتصادی 
دارد. بنابراین، اگر کســانی که پرمصرف هستند و جا دارند، می توانند از انرژی خورشیدی 
اســتفاده کنند، باید دست به کار شــوند و از همین امروز این کار را آغاز کنند. اگر همه 

دست به دســت هم دهیم امیدواریم امسال سال پایان ناترازی  در بخش انرژی باشد.

رئیس جمهور در گفت وگوی تلفنی با رئیس جمهور الجزایر گفت: اگر کشورهای اسلامی به عنوان 
ید واحده متحد و منسجم عمل کنند، رژیم صهیونیستی هرگز قادر نخواهد بود، و حتی جسارت 
نخواهد داشــت که این چنین فجیع ترین و شــنیع ترین جنایات را علیه ملت مظلوم فلسطین و 
مردم مقاوم غزه مرتکب شــود.به گزارش ایسنا، مســعود پزشکیان عصر امروز  شنبه در تماس 
تلفنی با عبدالمجید تبون، رئیس جمهور  الجزایر، فرارسیدن عید سعید قربان را به دولت و ملت 
برادر و دوســت این کشــور تبریک گفت.وی در این گفت وگوی صمیمانه، آئین باشکوه حج و 
اجتماع عظیم مسلمانان از اقوام و نژادها و کشورهای مختلف را جلوه ای بی نظیر از وحدت امت 
اسلامی توصیف و ابراز امیدواری کرد که پیام ها و برکات این عید بزرگ، زمینه ساز تقویت اخوت 
و همبستگی میان مسلمانان و توسعه روابط میان کشورهای اسلامی، به ویژه جمهوری اسلامی 
ایران و  الجزایر باشــد.رئیس جمهور ایران با اســتعانت از درگاه الهی، خواستار گسترش صلح، 
سلامتی و آرامش برای همه ملت های مسلمان شد و ضمن ابراز همدردی عمیق با مردم مظلوم 
و مقاوم غزه، که تحت شدیدترین و ضدانسانی ترین جنایات رژیم اشغالگر صهیونیستی قرار دارند، 
نجات و رهایی آنان را از درگاه خداوند متعال مســألت کرد.پزشکیان تاکید کرد: اگر کشورهای 
اســلامی به عنوان ید واحده متحد و منسجم عمل کنند، رژیم صهیونیستی هرگز قادر نخواهد 
بود، و حتی جسارت نخواهد داشت که این چنین فجیع ترین و شنیع ترین جنایات را علیه ملت 
مظلوم فلســطین و مردم مقاوم غزه مرتکب شود.رئیس جمهور همچنین با اشاره به پیوندهای 
برادرانه میان دو ملت ایران و الجزایر، ابراز امیدواری کرد در پرتو اخوت اســلامی، بتوان روابط 
دوجانبه را در حوزه های مختلف از جمله سیاسی، اقتصادی، علمی، فرهنگی و فناوری، بیش از 
پیش تعمیق و تحکیم بخشــید و گام هایی مؤثر در مسیر رفاه، پیشرفت و سعادت ملت های دو 
کشور برداشــت.در این تماس تلفنی، عبدالمجید تبون، رئیس جمهور الجزایر نیز ضمن تبریک 
عید سعید قربان، این عید بزرگ و الهی را که یادآور سنت ابراهیم خلیل الله )ع( و پیامبر رحمت 
حضرت محمد مصطفی )ص( است، به دولت و ملت ایران شادباش گفت.رئیس جمهور الجزایر با 
تأکید بر ضرورت تلاش جمعی امت اسلامی برای تحقق صلح، ثبات و امنیت پایدار در منطقه، 
بر همبســتگی کشــورها در حمایت از مردم مظلوم غزه در برابر ظلم، ستم و جنایت های رژیم 
صهیونیستی تأکید کرد.عبدالمجید تبون همچنین با ابراز علاقه مندی نسبت به گسترش روابط 
سیاســی، اقتصادی و فرهنگی میان دو کشور، از درگاه خداوند متعال مسألت کرد که ملت های 

ایران و الجزایر، و تمامی امت اسلامی را از آفات و بلیات مصون و محفوظ بدارد.

گفتگوی تلفنی وزرای امور 
خارجه ایران و مصر پیرامون غزه

وزرای امور خارجه جمهوری اســلامی ایران و مصر پیرامون غزه گفتگو 
کردند.به گزارش خبرگزاری مهر، در تماس تلفنی امروز بدر عبدالعاطی 
وزیر خارجه مصر با ســید عباس عراقچی وزیــر امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران، دو وزیر ضمن تبریک متقابل عید سعید قربان، در خصوص 

تحولات منطقه به ویژه غزه تبادل نظر کردند.

بررسی تحولات منطقه ای و بین المللی 
درگفتگوی تلفنی وزرای ایران وپاکستان

وزرای امور خارجه جمهوری اســلامی ایران و پاکستان در مورد آخرین 
تحولات منطقه ای و بین المللی گفتگوکردند.به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمد اســحاق دار معاون نخست وزیر و وزیر امور خارجه پاکستان طی 
تماس تلفنی با سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران فرا رســیدن عید ســعید قربان، عید الاضحی مسلمین جهان را 
تبریــک گفت و برای دولت و ملت ایران آرزوی ســربلندی کرد.در این 
گفتگو، وزرای خارجه جمهوری اسلامی ایران و پاکستان آخرین تحولات 
منطقه ای و بین المللی از جمله تجاوزات اخیر رژیم صهیونیستی به لبنان 
و سوریه را مورد تبادل نظر قرار دادند و بر ضرورت وحدت امت اسلامی 

و خیر و سعادت مسلمانان جهان تاکید کردند.

مدیرکل امور ایرانیان خارج از کشور وزارت امور خارجه، اقدام اخیر دولت آمریکا در ممنوع کردن ورود شهروندان ایرانی و چند کشور دیگر 
با جمعیت غالبا مسلمان، به خاک آمریکا را شدیدا تقبیح کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، علیرضا هاشمی رجاء مدیرکل امور ایرانیان خارج 
از کشور وزارت امور خارجه در خصوص اقدام اخیر دولت آمریکا در ممنوع کردن ورود شهروندان ایرانی و چند کشور دیگر با جمعیت غالباً 
مسلمان، به خاک این کشور، گفت: تصمیم دولت آمریکا مبنی بر منع ورود اتباع ایرانی -صرفا به دلیل مذهب و ملیت آنها- نه تنها حاکی از 
دشمنی عمیق تصمیم گیران آمریکایی با مردم ایران و مسلمانان است بلکه ناقض اصول بنیادین حقوق بین الملل، از جمله اصل منع تبعیض 
و حقوق بنیادین بشر محسوب می باشد. وی افزود: محروم سازی صدها میلیون انسان از حق سفر به کشور دیگر - صرفاً بر اساس ملیت یا 
مذهب آنها- مصداق تبعیض نژادی و نژادپرستی نظام مند در هیئت حاکمه آمریکا است و ناقض هنجارهای بین المللی در زمینه حقوق بشر 

محسوب می شود و مسئولیت بین المللی دولت آمریکا را به دنبال خواهد داشت.

ایســنا/مازندران معاون علوم، تحقیقات و فناوری ستاد کل نیروهای مســلح جمهوری اسلامی ایران، با اشاره به دستاوردهای مهم 
دفاعی ایران که رشــد آن پس از جنگ تحمیلی شــروع و ادامه دار شده اســت، گفت: خوشبختانه به پشتوانه دانشمندان متعدد و 
توانمند ایرانی، جایگاه بین المللی ایران در حوزه دســتاوردهای دفاعی و نظامی به رتبه بین ۸ تا ۱۴ کشــور دنیا ارتقاء یافته است.

سرتیپ محمد مهدی نژاد نوری چهارشنبه ۱۴ خرداد در سفر به شهرستان آمل، در گفت وگو با ایسنا گفت: در حال حاضر در ایران، 
در همه زمینه های دفاعی طراحی و ساخت ابزارهای جنگی به خصوص پهپادها، موشک ها، شناورها، تانک و دیگر تجهیزات، به دست 

متخصصان داخلی انجام می شود و این راه خوب و موفق همچنان ادامه دارد.وی با بیان این که تحولات فناوری در دنیا نیز زیاد و هر روزه دستاورد جدیدی در حوزه های مختلف ارائه 
می شود، تصریح کرد: نمونه بسیار ارزشمند و جدید آن که توسط نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ارائه و رونمایی شد، ناو پهپادبر است که با وجود پیچیدگی های بسیار 
زیاد، طراحی و بومی سازی شد.معاون ستاد کل نیروهای مسلح ایران، همچنین به رونمایی از موشک جدید با نام »قاسم بصیر« بدون نیاز به »GPS« که دانش پیچیده آن در اختیار 
آمریکا و چند کشور محدود دنیا بوده، توسط متخصصان توانمند ایرانی اشاره کرد و گفت: بسیاری از موشک های ساخته شده برای هدفگیری و حتی کنترل مواضع دشمن، نیازمند 

سیستم ردیابی »GPS« هستند که ناوبری جهانی این سامانه ی کنترلی، در اختیار آمریکا و چند کشور محدود بوده و ایران تاکنون از داشتن آن محروم بود.

تقبیح اقدام آمریکا در منع ورود شهروندان تعدادی از 
کشورها به این کشور

معاون ستاد کل نیروهای مسلح:

ایران در حوزه دستاوردهای دفاعی و نظامی بین ۸ تا ۱۴ کشور دنیا قرار 
گرفته است

مراسم نصب پنل های خورشیدی در نهاد ریاست جمهوری

قائم پناه: ۲۰ درصد برق مصرفی ادارات با انرژی خورشیدی تامین خواهد شد

کشورهای اسلامی اگر ید واحده باشند، صهیونیست ها جسارت 
ارتکاب جنایات علیه فلسطینیان را نخواهند داشت
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گزیده خبرگزیده خبر رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار عنوان کرد

صادرات پسته ایران به اتحادیه اروپا بدون مانع ادامه دارد، تحقق ۱۰۵ میلیون دلار درآمد ارزی

راه  چاره دولت برای خاموشی ها چیست؟

صادرات پسته ایران به اتحادیه اروپا بدون مانع ادامه دارد/ تحقق ۱۰۵ میلیون دلار درآمد 
ارزی پس از گذشــت دوره شش  ماهه بازنگری در کیفیت پسته صادراتی ایران، اتحادیه 

اروپا با رفع محدودیت ها، صادرات این محصول را بدون مانع ادامه دار اعلام کرد و به گفته 
رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشــکبار، با کاهش محسوس برگشتی ها و رعایت الزامات 

بهداشــتی، پســته ایران بار دیگر جایگاه خود را در بازار اروپا تثبیت کرده و صادرات به 
آن از سر گرفته می شــود.محمدرضا فرشچیان - رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار 
- در گفت وگو با ایســنا، از بهبود وضعیت صادرات پســته ایران به اتحادیه اروپا خبر داد 
و اعلام کرد که پســته ایران از لیســت نظارتی این اتحادیه خارج شده و در حال حاضر 
صادرات بدون مشــکل در حال انجام اســت.وی اظهار کرد: اتحادیه اروپا مهلتی تعیین 
کرده بود تا در این مدت، صادرکنندگان نســبت به محموله های خود بازنگری و مسائل 
بهداشتی را رعایت کنند. خوشبختانه بعد از گذشت این شش ماه و انجام نمونه برداری ها، 
اصلاح بســته بندی ها و ســایر اقدامات لازم که ما هم توصیه کرده بودیم انجام شــود، 
درصد برگشــتی از اتحادیه اروپا به شدت کاهش پیدا کرد. در نتیجه این اقدامات، پسته 
ایران از آن لیســت بررسی ویژه خارج شد و فعلًا مشکلی در روند صادرات به اروپا وجود 
ندارد.فرشــچیان درباره وضعیت فعلی صادرات گفت: الان بر اساس استانداردها، صادرات 
همچنان در همان بسته های ۱۰ کیلویی سابق انجام می شود و ما تغییری در بسته بندی 
ندادیم، چون باید بر همین روال حرکت کنیم تا به یک حالت پایدار برســیم؛ بعد از آن 
شــاید بتوانیم تغییراتی اعمال کنیم. فعلًا چون نتیجه مثبتی گرفته ایم، به نظر می رسد 
که ادامه همین روند بهترین گزینه باشــد.رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار درباره 
میزان صادرات نیز گفت: برآورد ما این اســت که امســال چیزی حدود ۹ تا ۱۰ هزار تن 
پســته به اتحادیه اروپا صادر شود که معادل حدود ۷ درصد از کل صادرات پسته کشور 
اســت. اگر برای هر تن حدود ۸.۵ یورو در نظر بگیریــم، این میزان صادرات ارزآوری ای 
کمتــر از ۱۰۰ میلیون دلار دارد، ولی با توجه به مغز پســته، این رقم می تواند به حدود 
۱۰۵ تا ۲۰۰ میلیون دلار نیز برسد. البته میزان ارزآوری بسته به نوع پسته و مقصد آن 
متفاوت خواهد بود.فرشچیان به آمار کلی صادرات پسته کشور اشاره کرد و گفت: امسال 
نســبت به سال زراعی گذشته، صادرات پسته از لحاظ وزنی صددرصد و از لحاظ ارزشی 
۶۰ درصد افزایش یافته است. کل صادرات پسته ایران حدود ۱۸۰ هزار تن بوده و عمده 
مقاصد صادراتی آن به ترتیب شامل چین، کشورهای CIS )مشترک المنافع(، کشورهای 
عربی منطقه و اتحادیه اروپا اســت.وی درباره تأثیر قطعی برق چاه ها بر کیفیت محصول 
گفت: برآورد اولیه محصول امســال حدود ۲۲۰ هزار تن بود، ولی اگر ناترازی ها در آب و 
برق وجود نداشــت، میزان محصول می توانست به بیش از ۲۸۰ هزار تن برسد. متأسفانه 
این ناترازی ها باعث شــد که بخشی از محصول پوک یا ریز شود یا بریزد. این مشکلات، 
جبر شــرایط است و به ما تحمیل شــده است. با شرایط فعلی نمی شود کار خاصی کرد.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشــکبار در پایان گفت: اگر آب کافی و شــرایط مناسب 
داشتیم، ایران توان تولید ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار تن پسته در سال را هم دارد. امسال هم اگر 
همه چیز متوازن بود، کل محصول کشور می توانست حدود ۲۵۰ هزار تن باشد، که کاملًا 

با شرایط فعلی تفاوت دارد.

با نزدیک شــدن به تابستان و افزایش مصرف 
بــرق، دولــت چهاردهم بــرای جلوگیری از 
خاموشــی ها، اجــرای گســترده ترین برنامه 
توســعه نیروگاه های حرارتــی در دهه اخیر 
را آغاز کرد؛ برنامه ای که ترکیبی از ســاخت 
نیــروگاه جدید، ارتقــای واحدهای موجود و 
ورود صنایــع به تولید برق اســت.به  گزارش 
ایسنا، بر اساس ارزیابی ها و اعلام کارشناسان 
مهم ترین راهــکار موجود برای مدیریت پیک 
مصرف در ســال های پیش رو، توسعه ظرفیت 
نیروگاه های حرارتی است. دولت چهاردهم در 
همین راســتا، اجرای برنامه ای گسترده برای 
احداث ۱۸ هزار و ۷۲۵ مگاوات ظرفیت جدید 
نیروگاهی را در چارچوب برنامه هفتم توسعه 
آغاز کرده است. از این میزان، ۱۸۰۹ مگاوات 
با ســرمایه گذاری دولتــی، ۴۵۵۲ مگاوات با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی، ۳۶۸۵ مگاوات 

به روش بیع متقابل، ۷۰۷۸ مگاوات توسط صنایع کشور و ۱۶۰۰ مگاوات از طریق ارتقای 
توان عملــی نیروگاه های بخاری و گازی تأمین خواهد شــد.   این اقدام در حالی انجام 
می شــود که طبق گزارش های رســمی، دولت چهاردهم تاکنون موفق به بهره برداری از 
۱۲۱۸ مگاوات ظرفیت جدید شده اســت؛ شامل ۷۱۵ مگاوات نیروگاه جدیدالاحداث و 
۵۰۳ مگاوات ظرفیت ارتقایافته که به واســطه رفع محدودیــت در نیروگاه های بخاری 
و گازی به دســت آمده اســت. این دستاورد در مقایســه با برخی سال های گذشته که 
عملًا توســعه قابل توجهی در بخش حرارتی دیده نمی شــد، گام رو به جلویی محسوب 
می شود. برای عبور از تابستان ۱۴۰۴ بدون خاموشی، اجرای سریع پروژه های اولویت دار 
در دستور کار قرار گرفته است. مطابق برنامه ریزی های انجام شده، ۳۲۸۱ مگاوات نیروگاه 
جدیدالاحــداث بایــد تا پیش از پیک مصرف آینده وارد مدار شــود که تا به امروز ۷۱۵ 
مگاوات آن تحقق یافته اســت. از این ظرفیت برنامه ریزی شده، ۱۴۲۸ مگاوات مربوط به 
شــرکت برق حرارتی و ۱۸۵۳ مگاوات ســهم صنایع کشور اســت. در کنار این طرح ها، 
بهره بــرداری از ۷۳۰ مگاوات ظرفیت رفع محدودیت نیروگاه های بخاری و ۷۰۰ مگاوات 
ارتقای توان عملی واحدهای گازی نیز دنبال می شــود که تاکنون به ترتیب ۳۰۵ و ۱۹۸ 

مگاوات از این اهداف عملیاتی شــده اند. 
نکته قابل توجه در این سیاســت گذاری، 
ورود جدی صنایع بــه عرصه تولید برق 
اســت. تجربه سال های گذشــته نشان 
داده که اتکای صرف به دولت در توسعه 
پاسخگوی  نمی تواند  برق  زیرساخت های 
شتاب تقاضا باشــد. در مقابل، مشارکت 
صنایع در احداث نیروگاه های اختصاصی 
یــا تزریق برق به شــبکه، هم به کاهش 
فشار بر منابع دولتی کمک می کند و هم 
پایداری تأمین برق برای تولید را افزایش 
می دهد. ورود صنایع بزرگ به پروژه هایی 
با مجموع ظرفیت بیش از ۷۰۰۰ مگاوات، 
نقطه عطفی در سیاست های انرژی کشور 
به شــمار می آید. از سوی دیگر، استفاده 
از ظرفیت هــای موجــود از طریــق رفع 
محدودیت های فنی نیروگاه های بخاری و 
گازی نیز به عنوان یکی از ســریع ترین راه حل های افزایش توان تولید برق دنبال می شود. 
این روش، به جای احداث نیروگاه جدید، با هزینه کمتر و زمان کوتاه تر، می تواند چند صد 
مگاوات به ظرفیت عملی کشــور بیفزاید. طبق گزارش ها، در همین بخش تاکنون حدود 
۵۰۰ مگاوات ظرفیت اضافی ایجاد شــده که معادل ظرفیت یک نیروگاه متوســط است. 
پاســخ به ناترازی با تنوع در مدل های سرمایه گذاری بررسی برنامه های دولت چهاردهم 
نشان می دهد که سیاست عبور از بحران ناترازی برق، تنها متکی به سرمایه گذاری دولتی 
نیست، بلکه با استفاده از ترکیب سرمایه گذاری دولتی، خصوصی، بیع متقابل و مشارکت 
صنایع طراحی شده اســت. این رویکرد ترکیبی، اگرچه پیچیدگی های اجرایی بیشتری 
دارد، اما در بلندمدت می تواند ثبات بیشــتری در شــبکه ایجاد کنــد. تحقق کامل این 
اهداف نیازمند تسریع در تأمین مالی پروژه ها، رفع موانع بوروکراتیک و افزایش هماهنگی 
میان دســتگاه های اجرایی است. با توجه به روند اجرایی کنونی و اقدامات انجام شده، به 
نظر می رســد دولت چهاردهم در تلاش است تا با اســتفاده از تمام ظرفیت های ممکن، 
ســناریوی خاموشی های گسترده در تابســتان آینده را کنترل کرده و زمینه سازی لازم 

برای یک تأمین برق پایدار در سال های آینده را فراهم آورد.

بورس یک کانال عقب نشست
شاخص بورس در اولین روز هفته با کاهش بیش از ۶۰ هزار واحد به رقم سه میلیون و ۴۱ هزار 
واحد رســید و کانال ۳.۱ میلیون واحد را که یکم اردیبهشت تصاحب کرده بود، از دست داد.به 
گزارش ایســنا، روز شنبه شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۶۰ هزار و ۲۷۴ واحد افت کرد 

و به رقم ســه میلیون و ۴۱ هزار و ۶۸۰ واحد رســید. شاخص هم وزن نیز ۱۳ هزار و ۳۹۶ واحد 
کاهش داشت و در عدد ۹۴۲ هزار و ۹۳۷ واحد ایستاد. به نظر می رسد متغیرهای سیاسی، امروز 
اثر کاهشی بر بورس داشته است.بازار سرمایه پس از روند افزایشی که از ۱۹ فروردین آغاز کرده 
از ۳۱ اردیبهشت بر مدار نوسان قرار گرفته و تا امروز روی حمایت ۳.۱ میلیون واحد ایستاده بود 
اما امروز این کانال را از دست داد؛ طی روزهای اخیر در برخی روزها سبزپوش و در برخی دیگر 
قرمزپوش شــد. البته این بازار در ۴۲ روز کاری اخیر و در شــرایطی که بازارهای ارز و طلا تحت 
تاثیر مذاکرات و بهبود مناســبات بین المللی روند کاهشی دارند، ۱۴ روز منفی را سپری کرده و 
سایر روزها سبزپوش بوده است.امروز در اولین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس ۲۵ عدد و سهام 
منفی ۳۱۷ عدد بود. تعداد خریداران نیز به ۶۷ هزار  نفر رسید و به طور کلی بازار ۱.۹۴ درصد 
کاهش داشت.همچنین امروز ۷۵۳ هزار فقره معامله به ارزش حدود ۹۸۵۰ میلیارد تومان در بازار 
سهام انجام شد.بورس یک کانال عقب نشست نقشه بورس ـ شنبه ۱۷ خرداد ۱۴۰۴فارس، فولاد 
و فملی بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس داشتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به 
ولنوین، خودرو و وتجارت اشــاره کرد.امروز هم چنین شاخص فرابورس ایران افت ۳۰۴ واحد را 
تجربه کرد و به ۲۷ هزار و ۳۸۵ واحد رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس ۲۱۱ هزار فقره و ارزش 
آن ۱۲۱ هزار میلیارد تومان بود.آریا و ومپنا بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص فرابورس داشتند 
اما آریان اثر مثبت ایجاد کــرد. فزر، رپویا و پیزد نیز از نمادهای پرتراکنش فرابورس بودند.تالار 
شیشه ای از روز سه شنبه )۱۹ فروردین( پس از اعلام خبر گفت وگوی غیرمستقیم ایران با ایالات 
متحده که روز ۲۳ فروردین در عمان آغاز شد روند صعودی به خود گرفت.پیش از آن بازار سهام 
در ایران از روز دوم آبان ۱۴۰۳ صعودی شده بود و در ادامه، رکوردهای جدیدی را به ثبت رساند. 
اما از ۲۲ دی ماه به بعد دچار نوســان کاهشــی شد. روز ۲۳ دی ماه کانال ۲.۹ میلیون را از دست 
داد. در هفته های پایانی سال گذشته این بازار بین کانال ۲.۷ تا ۲.۸ میلیون واحد در نوسان بود 
و چهار مرتبه کانال ۲.۸ میلیون را از دست داد. ۲۱ اسفند نیز به پایین کانال ۲.۷ میلیون سقوط 
کرد که ۲۵ اســفند مجددا آن را تصاحب کرد. ۱۹ فروردین ۱۴۰۴ به کانال ۲.۸ میلیون صعود 
کرد. ۲۴ فروردین پس از حدود ۹۰ روز مجددا از مرز ۲.۹ میلیون واحد گذشت. روز ۳۰ فروردین 
۱۴۰۴ برای اولین بار وارد کانال سه میلیون واحد شد، یکم اردیبهشت به ۳.۱ میلیون واحد رسید، 
۲۳ اردیبهشت کانال ۳.۲ میلیون واحد را فتح کرد اما ۳۰ اردیبهشت آن را از دست داد. روز ۱۷ 
خرداد نیز کانال ۳.۱  میلیون را از دست داد.در ماه های اخیر متغیرهای سیاسی اثر مثبتی بر بازار 
سهام و رشد شاخص کل داشــته است. امیدواری به رفع تنش های سیاسی که با آغاز مذاکرات 
غیرمستقیم ایران و آمریکا در مسقط پایتخت عمان ایجاد شده و هم چنین احتمال تصویب لوایح 
پالرمو و سی اف تی می تواند اثر مثبتی بر بازار سهام داشته باشد؛ چراکه به گفته کارشناسان، حل 
مناقشات بین المللی از یک سو با کاهش ریسک های سیستماتیک و ایجاد شفافیت، فضای امن تری 
برای فعالیت های اقتصادی منجر می شود و از سوی دیگر، مسیر تعاملات ایران با نظام مالی جهانی 
را هموار می سازد.عمده کارشناسان معتقدند، بازار سرمایه به لحاظ بنیادی شرایط مطلوبی دارد، 
اما متغیرهای سیاســی، کمبود نقدینگی، عدم اعتماد سهامداران و فعالیت نوسان گیری تاکنون 
باعث شده تا بازار نتواند آن طور که باید و شاید رشد کند. با این حال، بورس تا قبل از ریزش های 

اخیر رکوردشکنی کرده و برای اولین بار وارد کانال سه میلیون واحد شده است.

دیرعامل شرکت آب و فاضلاب اهواز خبر داد

اجرای ۱۲ پروژه اصلاح و توسعه 
شبکه آب در اهواز برای مقابله با 

تنش آبی
ایسنا/خوزســتان مدیرعامل شــرکت 
آب و فاضلاب اهواز با اشاره به اجرای 
مناطق  برای  علاج بخشــی  طرح های 
دچار افت فشــار آب گفــت: در حال 
حاضــر ۱۲ پــروژه توســعه و اصلاح 
شــبکه آب برای مقابلــه با تنش آبی 
در حال اجراست.سعید دشتی زاده در 
گفت وگو با ایســنا با اشاره به اقدامات 
در دست اجرا برای مقابله با تنش آبی 
اظهار کرد: طرح های علاج بخشی برای 
مناطــق دچار افت فشــار در اهواز در 
حال اجراست.وی افزود: پروژه  اصلاح، 
بازســازی و ارتقــای تصفیه خانه گروه ملی برای رفع ناپایداری آب در کوی ملاشــیه 
در حال اجرا اســت که با افزایش ظرفیت این تصفیه خانــه که طی روزهای آینده به 
بهره برداری می رســد، ناپایداری توزیع آب در برخی از خیابان های کوی ملاشــیه و 
بخشی از پردیس مرتفع خواهد شد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اهواز ادامه داد: در 
تصفیه خانه گلستان نیز از بهمن سال گذشته پروژه ای به منظور بازسازی فیلتراسیون، 
ارتقای تصفیه خانه و اجرای خطی به طول ۳.۵ کیلومتر در حال اجرا است تا با اجرای 
این پروژه شبکه توزیع آب کوی پردیس نیز تقویت شود که امیدواریم تا شهریور سال 
جاری به بهره برداری برسد.دشتی زاده با اشاره به محدودیت های بخش اعتبارات گفت: 
علیرغم محدودیت هایی که در بخش اعتبارات وجود دارد اما این پروژه ها در حال اجرا 
هستند و تلاش می شــود تا در کمترین زمان ممکن به بهره برداری برسند.وی اضافه 
کرد: در حال حاضر ۱۲ پروژه توسعه و اصلاح شبکه آب در اسلام آباد، کوت سید صالح، 
کــوت عبدالله، کوی زرگان، کوی فدک، کوی علوی، خیابان مدرس، عین دو، خیابان 

هجرت ۶، کوی سیاحی و ملاشیه برای مقابله با تنش آبی در حال اجراست.

ایسنا/همدان نماینده مردم بهار و کبودراهنگ در مجلس از تشکیل فراکسیون فرش در مجلس شورای اسلامی خبر داد و گفت: بیش از ۳۰ قانون 
در حمایت از فعالان صنایع دســتی وجود دارد اما درســت پیگیری نمی شود.فتح الله توسلی شنبه ۱۷ خرداد در سومین جشنواره فرش مهربان و 
دومین جشنواره فرش شیرین سو، اظهارکرد: ما در مجلس بزودی فراکسیون فرش را با حضور حدود پنجاه تا شصت نماینده تشکیل خواهیم داد 
تا پشتوانه ای قوی برای حمایت از این هنر و صنعت مهم باشیم.وی افزود: فرش نماد هویت، فرهنگ و تمدن ماست و دسترنج مادران و خواهران 
سخت کوش است، اما متأسفانه صادرات فرش ایران به شدت کاهش یافته و حتی تحریم های گسترده ای توسط آمریکا بر آن اعمال شده است.وی 
با بیان اینکه این تحریم ها نه به خاطر ارزش اقتصادی، بلکه به دلیل اهمیت امنیتی و سیاسی این صنعت است، تصریح کرد: از وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی و 
استاندار همدان تقاضا داریم که هنر صنعت ارزشمند مادران و خواهران ما، فرش را به جایگاه واقعی خود بازگردانند و از این هنرمندان شریف حمایت کنند. توسلی با اشاره بر اینکه موضوع 
بیمه قالیبافان و حمایت های قانونی از فعالان صنایع دستی از جمله مواردی است که اجرا نمی شود، تاکید کرد: بیش از ۳۰ قانون و دستورالعمل در این زمینه وجود دارد، اما به درستی 
پیگیری نمی شوند.وی با بیان اینکه مرکز ملی فرش که به مدت پنج سال مورد بی مهری قرار گرفته بود اکنون احیا شده است، گفت: شخصاً در مجلس با فریاد و پیگیری های مکرر تلاش 

کردم تا این مرکز به جایگاه واقعی خود بازگردد.

ایسنا/مرکزی رئیس اداره سرمایه گذاری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان مرکزی، با بیان اینکه زیرساخت شکننده 
علیرغم برخورداری از پتانسیل بکر، سرمایه گذاری در صنعت گردشگری استان را با چالش مواجه کرده است، گفت: استان مرکزی فرصت های 
طلایی گردشگری دارد، اما با موانعی در حوزه انرژی و پرداخت تسهیلات بانکی مواجه است.مصطفی فراهانی، در گفت وگو با ایسنا به تشریح الزامات 
و باید و نبایدهای سرمایه گذاری در حوزه گردشگری در راستای تحقق شعار سال پرداخت و با اشاره به چالش های متعدد در این حوزه، هزینه های 
پرداخت عوارض تغییر کاربری اراضی به گردشگری، پایین بودن تخصیص اعتبارات بانکی برای پروژه های گردشگری، کمبود زیرساخت های انرژی 
و آب را از مهم ترین موانع توسعه گردشگری عنوان کرد.مشکلات آب و انرژی، چرا و چگونهوی با بیان اینکه پروژه های گردشگری به دلیل ماهیت 

مردم محور و حضور اقشار مختلف جامعه نیازمند تامین آب شرب بهداشتی و سالم هستند، اظهار کرد: در حوزه صنعت، امکان استفاده از پساب، آب چاه یا قنات وجود دارد، اما در گردشگری این 
امکان نیست و تامین آب شرب سالم با چالش مواجه است. اکثر استعلامات برای تامین آب شرب پاسخ منفی دریافت می کند که این موضوع یکی از موانع سرمایه گذاری در گردشگری است. در 
حوزه برق و گاز نیز مشکلات مشابهی وجود دارد.فراهانی با تاکید بر لزوم نگاه حمایتی وزارت نیرو و وزارت نفت، به گردشگری، گفت: بسیاری از مجموعه های گردشگری در بافت های شهری قرار 
ندارند و در محل و مسیر جاذبه های گردشگری احداث می شوند، این فاصله با مراکز زیرساختی، هزینه های انتقال انرژی را به شدت افزایش داده و مانع بزرگی برای سرمایه گذاری ایجاد می کند.

نماینده مردم بهار و کبودراهنگ در مجلس:

قوانین حمایت از فعالان صنایع دستی درست پیگیری نمی شود
فرصت های طلایی گردشگری استان مرکزی زیر سایه موانع انرژی و بانکی

آگهي دعوت مجمع عمومي عادي سالیانه
شركت توسعه خدمات فرودگاهی (سهامی خاص(

به شماره ثبت 83133 و شناسه ملی 10101277473
بدینوسیله از كلیه صاحبان سهام و یا نمایندگان قانوني آنان دعوت به  عمل 
مي آید تا در جلســه مجمع عمومي عادي سالیانه شركت كه رأس ساعت 15 
روز دوشــنبه مورخ 1404/4/2 در نشــاني تهران، بلوار مرزداران، كنار گذر 
یادگار امام، خیابان گلستان، گلســتان 2، انتهای كوچه پژوهش، پلاک 13 

برگزار مي گردد حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

1- قرائت و اســتماع و بررســی گزارش عملکرد مدیر تصفیه در خصوص 
عملکرد دوره تصفیه منتهی به 1403/12/30

2- تصویب ترازنامه و حساب سود و زیان عملکرد مالی مدیر تصفیه منتهی 
1403/12/30

3- تمدید مدت تصفیه 
4- ابقاء و یا انتخاب مدیر تصفیه

5- بررسی اعلام ختم تصفیه
6- سایر امور كه در صلاحیت مجمع عمومی عادی سالیانه است                                    

   مدیر تصفیه-محمد رضازاده

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه
شركت داده پردازی آفتاب خاورمیانه )سهامی خاص(- در حال تصفیه

به شماره ثبت 166475 و شناسه ملی 10102090158 
بدینوســیله از كلیه صاحبان سهام یا نمایندگان قانونی آنان دعوت به عمل می 
آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی ســالیانه شركت كه رأس ساعت 17 روز 
دوشنبه مورخ 1404/4/2 در نشانی تهران، بلوار مرزداران، كنار گذر یادگار امام، 
خیابان گلســتان، گلســتان دوم، انتهای خیابان پژوهش، پلاک 13  برگزار می 

گردد حضور به هم رسانند.
دستور جلسه:

1-قرائت و اســتماع و بررســی گزارش مدیر تصفیه در خصوص عملکرد دوره 
تصفیه منتهی به 1403/12/30

2-تصویب ترازنامه و حساب ســود و زیان و عملکرد مالی مدیر تصفیه منتهی 
به 1403/12/30

3-تمدید مدیر تصفیه
4-ابقاء و یا انتخاب مدیر تصفیه

5-بررسی اعلام ختم تصفیه
6-سایر امور كه درصلاحیت مجمع عمومی عادی سالیانه است

 مدیر تصفیه-محمد رضازاده

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه
شركت فرآوری غذایی هماک پارس )سهامی خاص(- در حال تصفیه

به شماره ثبت 122508 و شناسه ملی 10101660119 
بدینوسیله از كلیه صاحبان سهام یا نمایندگان قانونی آنان دعوت به عمل می 
آید تا در جلســه مجمع عمومی عادی سالیانه شركت كه رأس ساعت 14 روز 
دوشنبه مورخ 1404/4/2 در نشــانی تهران، بلوار مرزداران، كنار گذر یادگار 
امام، خیابان گلستان، گلستان دوم، كوچه پژوهش، پلاک 13 برگزار می گردد 

حضور به هم رسانند.
دستور جلسه:

1-قرائت و استماع و بررســی گزارش مدیر تصفیه در خصوص عملکرد دوره 
تصفیه منتهی به 1403/12/30

2-تصویب ترازنامه و حساب سود و زیان و عملکرد مالی مدیر تصفیه منتهی 
به 1403/12/30

3-تمدید مدت تصفیه
4-ابقا و یا انتخاب مدیر تصفیه

5-بررسی اعلام ختم تصفیه
6-سایر امور كه درصلاحیت مجمع عمومی عادی سالیانه است

 مدیرتصفیه-محمد رضازاده

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه
شركت كامپیوتر سیستم ایران )سهامی خاص(- در حال تصفیه

به شماره ثبت 96741 و شناسه ملی 10101407928
بدینوسیله از کلیه صاحبان سهام یا نمایندگان قانونی آنان دعوت به عمل 
می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت که رأس ساعت 
۱۵ روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۴/۴/۲ در نشانی تهران، بلوار مرزداران، خیابان 
گلســتان، خیابان گلستان ۲، انتهای کوچه پژوهش، پلاک ۱۳ برگزار می 

گردد حضور به هم رسانند.
دستور جلسه:

۱-قرائت و اســتماع و بررســی گزارش مدیر تصفیه در خصوص عملکرد 
دوره تصفیه منتهی به ۱۴۰۳/۱۲/۳۰

۲-تصویب ترازنامه و حســاب ســود و زیان عملکرد مالــی مدیر تصفیه 
منتهی به ۱۴۰۳/۱۲/۳۰

۳-تمدید مدت تصفیه
۴-ابقا و یا انتخاب مدیر تصفیه

۵-بررسی اعلام ختم تصفیه
۶-سایر امور که در صلاحیت مجمع عمومی عادی سالیانه است

 مدیر تصفیه-محمد رضازاده
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اکنــون گروهی از محققان با همکاری افســانه ربیعی محقق 
ایرانی متوجه شده اند روشی نوین فوم های فلزی کامپوزیت را 
بدون از بین بردن ویژگی های این مواد، بهم جوش می دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، فوم های فلزی 
کامپوزیت)CMF( مواد جالبی هستند که مزایای زیادی نسبت 
بــه فلزات جامد معمول دارند. هرچنــد جوش دادن CMF ها 
چالــش هایی دربر دارد. اکنون گروهی از محققان با همکاری 
افسانه ربیعی محقق ایرانی دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی راه 
حلی برای این مشکل یافته اند.به طور معمول CMFها شامل 
کره هایی توخالی هستند که از یک نوع فلز ساخته می شوند 
و شبکه ای جامد از همان فلز یا یک فلز دیگر داخل آنها قرار 
داد. آنها به نوعی شــبیه یک شکلات مغز دار هستند.یکی از 
بزرگترین جذابیت های این مواد آن است که سبکتر از فلزات 
جامد معمولی هستند و همزمان قدرتی مشابه آنها دارند. طی 
ســال های اخیر از آنها برای مسدودسازی اشعه ها و عایق در 
مقابل حرارت ها بالا استفاده شده است. اما متاسفانه هنگامیکه 
قطعــات جداگانه CMF با اســتفاده از روش های معمول بهم 
جوش داده می شــوند، هنگامیکه به نقطه جوش می رسند، 
ویژگی های مطلوب خود را از دســت مــی دهند.ربیعی که 
پروفسور مهندســی مکانیک و هوافضا در دانشگاه کارولینای 
شمالی است، در این باره می گوید: روش های معمول جوش 
دادن از یک فیلر برای متصل کردن دو تکه فلز اســتفاده می 
کند. این امر چالش برانگیز است زیرا فلزی که برای چسباندن 
دو قطعه CMF به کار می رود، جامد اســت و بنابراین ویژگی 
های مورد نظر دو قطعــه CMF را ندارد.علاوه بر آن در روش 
جوش دادن که از حرارت مســتقیم بــرای ذوب کردن فلزات 
اســتفاده می شود، تا حدی تخلخل موجود در CMF را از بین 
می برد و پر می کند.ربیعی و همکارانش در جستجو برای یک 
روش جایگزین یک روش کمتر اســتفاده شده را به نام جوش 
القایی بررســی کردند. در ظاهر این روش از جریان الکتریکی 
فرکانس رادیویی برای انرژی بخشیدن به یک سیم پیچ القایی 
اســتفاده می کند و یک میــدان الکترومغناطیس با فرکانس 
بالا به وجود می آورد که ســبب می شــود فلزات خاصی داغ 
شوند و به نقطه جوش برســند.آزمایش ها نشان داد تخلخل
CMF به ســود روش جوش القایی کار می کند. نخست آنکه 
میدان الکترومغناطیسی توانست به عمق ماده نفوذ کند زیرا 
ماده جامد کمتری وجود داشــت. علاوه بر آن فضاهای خالی 
در CMF از گســترش گرما به محل جوش جلوگیری کردند 
و بنابراین ماده فقط در نقطه اتصال ذوب شــد.ربیعی در این 
باره می گوید: این گامی مهم است زیرا ویژگی های CMF ها، 
موارد کاربرد آنها را به میزان قابل توجهی افزایش می دهد. اما 
اهمیت زیادی دارد که ابزارهای جوشــی در اختیار داشت که 
اجزای CMF بدون از بین بردن ویژگی های آنها بهم بچسباند.

با ابداع روشی نوین؛

محقق ایرانی کارایی فوم های فلزی 
کامپوزیت را افزایش داد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ره پرتقال!!
ٌ
ک

وولینگ ژنگتو، پیکاپ جدید جنرال موتورز، نصف قیمت فورد ماوریک!

فورد به تازگی پیکاپ کامپکت ماوریک را با قیمت زیر ۲۰ هزار دلار معرفی کرده و آن را ارزان ترین پیکاپ بازار ایالات متحده می داند. در 
آن سوی دنیا یعنی در چین اما وولینگ که برندی متعلق به جوینت ونچر سایک-جنرال موتورز-وولینگ است، به تازگی پیکاپ کامپکتی 
بنام ژنگتو )Zhengtu( را روانهٔ بازار کرده است که ماوریک در قیمت هرگز نمی تواند حریف آن شود زیرا ژنگتو تنها ۹ هزار دلار قیمت دارد. 
ژنگتو پیکاپ نسبتاً جمع وجوری است زیرا ۵,۱۰۵ میلی متر طول دارد که تقریباً هم اندازهٔ ماوریک است. این پیکاپ چینی در قسمت بار 
اما کاملًا بر همتای آمریکایی خود برتری دارد زیرا طول قسمت بار آن ۲ متر است درحالی که در ماوریک این قسمت تنها ۱.۳۷ متر طول 
دارد. علاوه بر این، ازآنجایی که اتاق بار ژنگتو روی چرخ ها قرار گرفته، برآمدگی گلگیرها در قسمت بار وجود ندارد که آن را کاربردی تر 

می کند. همچنین دیواره های قسمت بار هم باز می شوند که موجب سهولت در بارگیری و تخلیه می شود.

دستگیری چهار تماشاگر در ترکیه به خاطر حمله به داور
دادستانی ترکیه علیه کسانی که بعد از بازی داور را مورد ضرب و شتم قرار دادند، اتهاماتی را مطرح کرد.به گزارش ایسنا و به نقل 
از سایت rbc، وزیر دادگستری ترکیه اتهاماتی را علیه رئیس باشگاهی که به داور بازی حمله کرد طرح و از دستگیری او سخن 
گفت. اوموت ملر، داور مسابقه، بعد از بازی آنکاراگوجو و رایزر اسپور مورد ضرب و شتم قرار گرفت.ییلماز تونچ، وزیر دادگستری 
ترکیه، گفت که دفتر دادستانی چهار نفر را پس از ضرب و شتم داور متهم کرده است. او گفت این چهار نفر در حالی دستگیر 
شده اند که تحقیقات جداگانه ای درباره چند مظنون دیگر نیز در جریان است.مهمت بویوکسی، رئیس فدراسیون فوتبال ترکیه، در 
واکنش به این رخداد همه بازی های لیگ  را تا اطلاع ثانوی تعلیق و عنوان کرد باشگاه آنکاراگوچو، رئیس باشگاه، مسئولان باشگاه 

و همه کسانی که در حمله به داور مقصرند، با شدیدترین مجازات ها روبه رو خواهند شد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب دروغ گویی روی مبل
ف رمــان دروغ گویی روی مبل اثر دیگــری از اروین 
د.یالوم است که اگر به موضوعات روان درمانی و فلسفه 
اگزیستانســیال علاقه داشته باشید، بعید است اسم او 
را نشــنیده و یا کتاب های او را مطالعه نکرده باشــید. 
یالوم علاوه براینکه یک درمانگر سرشــناس است، در 
زمینه داستان نویســی هم خودش را بــه عنوان یک 
اســتاد به تمام معنا به جهانیان معرفی کرده اســت. 
این رمان درباره ارتباط بین ســه روان درمانگر: سیمور 
تروتر، ارنســت لش و مارشال اشتریدر، با بیماران شان 
است. مرکز اصلی رمان ارنست لش است که در اولین 
کار انضباطی خود به بررســی رفتارهای سمیور تروتر 
با بیمارش می پردازد. مارشــال اشتریدر نیز سرپرست 
ارنست است. ســیمور تروتر هفتاد و یک ساله، بزرگ 
جامعه روان پزشکان و رئیس پیشین انجمن روان پزشکان آمریکا است که اعتقاد دارد درمانگر باید از 
همه توان خود برای بهبود حال بیمار استفاده کند و در مواجهه با هر بیمار از یک روش منحصربه فرد 
استفاده کند. بر اساس همین اصول شخصی که سیمور تروتر برای خود داشت، او با یکی از بیمارانش 
که چهل ســال از او جوان تر بود و شــرایط خاص و ویژه ای داشت رابطه ای خارج از اخلاق حرفه ای 
ایجاد کرد که در نهایت باعث شد ارنست لش به عنوان نماینده کمیته اخلاق به پرونده او رسیدگی 
کند. در واقع کتاب با بررسی پرونده سیمور تروتر آغاز می شود. بررسی پرونده سیمور بخش کوتاهی 
از این کتاب است اما تاثیری که سیمور بر ارنست لش می گذارد تا پایان کتاب همراه ارنست می ماند. 
در ادامه کتاب، روابط ارنست لش با بیمارانش روایت می شود. ارنست هم در کار خود اصول خاصی را 
دنبال می کند، اصولی که او را مجاب می کند با بیمارانش رابطه ای کاملا صادقانه و صریح داشته باشد 

که حتی در مواقعی باعث می شود او در برابر بیمارانش دست به خودافشایی بزند.

دنی ویلنوو
سال های فعالیت: ۱۹۹۰ تاکنون

فیلم های قابل توجه: سیکاریو )Sicario(، ورود )Arrival(، بلید 
)۲۰4۹ Blade Runner( ۲۰4۹ رانر

ثبات! این چیزی اســت که رســیدن به آن در یک حوزه ی 
فعالیت به اندازه ی کافی سخت است، اما از نظر یک شخص 
خلاق، شــاید غیر ممکن باشــد. البته مگر اینکه درباره ی 
دنیــس ویلنوو، رکــورددار طولانی ترین دوره ی شکســت 
ناپذیری در بیــن کارگردانان صحبت کنید.اگر می خواهید 
به این دلیل که نمی دانستید ویلنوو کیست بخشیده شوید، 
به ســال ۲۰۱۰ باز گردید. این فیلم ساز متولد کانادا فقط با 
درام عربی/ فرانسوی زبان خود توانسته بود توجه جدی این 
صنعت را به خود جلب کند. با این حال، او یکی از طرفداران 
سرسخت جیک جیلنهال بازیگر بود که اتفاقا فرصتی برای 
عضویت او در تیمش پیدا کرد. دنیس که به دلیل کار با جیلنهال تا حدی موفق به کسب پشتوانه شد، در 
ســال ۲۰۱۲ تولید سریال »دشــمن« )Enemy( را آغاز کرد، که داستان یک روان پریشی را درباره ی مردی 
روایت می کند که با همزاد خود روبه رو می شــود. »دشــمن« از نظر وزن و داستان بسیار بالاتر از کارهای 

دیگر او قرار گرفت.
گفته می شود بیش از چهار برابر بودجه ی »دشمن«، صرف »زندانیان« )Prisoners( ۲۰۱۳ با بازی جیلنهال 
و همچنین هیو جکمن ســتاره  شد. »زندانیان« با روایت داســتان یک پدر برای یافتن دختر ربوده شده ی 
خود و پلیس در حال تحقیق، یکی از هیجان انگیزترین فیلم های دهه ی گذشته و همچنین بهترین عملکرد 
شغلی از جکمن را به تصویر می کشد. ویلنوو می توانست به ساخت فیلم های با بودجه ی متوسط و فیلم کوتاه 
ادامــه دهــد. در عوض، او دیدگاهش را از این هم فراتر بــرد و کارگردانی دو فیلم متوالی دیگر را با نمایش 
درام »سیکاریو« ۲۰۱۵ که بیش از دو برابر هزینه داشت و »ورود« ۲۰۱۶ که یک علمی-تخیلی پیچیده ی 
فرازمینی بود بر عهده گرفت که باعث شد او اولین اسکار را برای بهترین کارگردانی دریافت کند. همچنین 

توانایی او را در اداره ی هزینه های کلان توسط منتقدان ثابت کرد.

فرهنگ

بــازی  اتاق فرار اولین بار در کشــور ژاپن و در ســال 
۲۰۰۷ وارد دنیای مهیجِ ســرگرمی شدند و تقریباً از 
ســال ۲۰۱۲ در اروپا گســترش پیدا کردند و از سال 
۹۵ با بازی نجات شهر در ایران متولد شد.خبرگزاری 
مهر؛ گروه فرهنگ و ادب _ زینب رازدشت: اگر خودتان 
تاکنون در بازی اتاق فرار شــرکت نکرده اید، اما حتماً 
نام آن را در بین بازی هــای مهیج و دلهره آور و البته 
 ESCAPE ROOM ترســناک شنیده اید. اســکیپ روم
یکــی از تفریحات فکری و هیجانی به شــمار می آید 
کــه ابتدا به صورت آنلاین انجام می شــد، اما آرام آرام 
نمونه های واقعــی آن نیز انجام گرفت.اســکیپ روم 
ESCAPE ROOM یکــی از تفریحات فکری و هیجانی 
به شمار می آید که ابتدا به صورت آنلاین انجام می شد، 
امــا به مــرور نمونه های واقعی آن نیــز انجام گرفت؛ 
به طوری کــه در میان جوانان و نوجوانانی که به دنبال 
گذراندن ساعاتی هیجانی هستند جای خود را باز کرده است. ویژگی این بازی آن است که شما 
می توانیــد علاوه بر گذراندن دقایقــی پر از لذت و هیجان، انجام یک کار تیمی و گروهی را نیز 

تجربه کنید. اتاق فرار چیست؟
اتاق فرار یک پدیده نســبتاً جدید است که در آن بازیکنان با استفاده از سرنخ ها، استراتژی ها و 
راهنمایی، مجموعه ای از معماها و چالش ها را حل می کنند تا به هدف خود برســند. بازیکنان 
برای این کار، با محدودیت زمانی مواجه هستند. در این بازی، بازیکنان در قالب یک شخصیت، 
ایفای نقش می کنند و با ســایر بازیکنان تعامل برقرار می کنند. بازیکنان اغلب در دنیایی غوطه 
ور می شــوند که برای اجرای مأموریت خود و فرار از اتاق، باید شــخصیت ها را به خوبی مجسم 
کنند اگر چه اتاق فرار یک پدیده ســرگرم کننده اســت. اما از آن به منظور تمرین و تیم سازی 
برای شرکت ها و گروه های حرفه ای دیگر نیز استفاده می شود. دلیل اصلی آن، تقویت ارتباط و 

اعتماد و همکاری است.

مطالعه ای درباره یک بازی رایج؛

اتاق فرار کی و کجا وارد ایران شد؟
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باشگاه سانتوس و نیمار هنوز برای ادامه همکاری به توافق نرسیده اند.به گزارش ایسنا، نیمار روزهای تلخی را تجربه می کند و به نظر می رسد که این 
روزهای تلخ همچنان ادامه دارد. این بازیکن سرشناس پس از جدایی از پاری سن ژرمن تصمیم گرفت راهی لیگ عربستان شود و پیراهن الهلال را 
بپوشد اما در یک سال ونیم حضورش در این تیم تنها در هفت بازی، آن هم نه به صورت کامل، به میدان رفت. نیمار در نهایت تصمیم گرفت به لیگ 
برزیل برگردد تا بار دیگر پیراهن سانتوس را به تن کند اما او در سانتوس هم موفق نبود و آسیب دیدگی دست بردار این بازیکن نیست.قرارداد نیمار 
با سانتوس تابستان پیش رو به پایان می رسد. پیش بینی می شد نیمار به حضورش در سانتوس ادامه دهد اما روزنامه GLOBO برزیل اعلام کرد که 
هنوز نیمار و سران باشگاه سانتوس برای تمدید قرارداد به توافق نرسیده اند و احتمال جدایی این بازیکن وجود دارد.آسیب دیدگی های پیاپی نیمار 
باعث شده اند تا کمتر تیمی حاضر به عقد قرارداد با او باشد. پیش از این رسانه های برزیلی از لیگ مکزیک و تیم پاچوکا به عنوان مشتری نیمار خبر 

دادند و باید دید که سرنوشت این بازیکن سرشناس برزیلی در روزهای پیش رو چه خواهد شد.

نیمار در مسیر جدایی از سانتوس

ورزشی


